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Některé lékaře protestní akce za lepší podmínky ve zdravotnictví přiměla opustit Česko. Jiní se sice k protestu přidávají,
ale když to bude možné, výpověď vezmou zpět. Ne každý umí cizí řeč tak dobře, aby si byl jistý, že neudělá chybu v
hovoru s pacientem. Další drží v Česku rodiny.
O české pacienty se bude Kateřina Oborská starat už jen dva měsíce. Před pár dny anestezioložka z Úrazové nemocnice
Brno podepsala výpověď. Od března chce být na novém místě - ve Velké Británii.
"Původně jsem chtěla odejít po škole, tehdy to však nevyšlo. Pak jsem si řekla, že počkám do atestace, a když vypukla
akce Děkujeme, odcházíme, byl to impulz, že bych to konečně mohla dotáhnout do konce," říká Oborská.
S argumenty Lékařského odborového klubu naprosto souhlasí. Vadí jí platy (v zahraničí si vydělá třikrát víc, než je její
současný plat se službami), ale nejde jen o peníze. V Británii se chce něco přiučit, poznat nové metody, které u nás
ještě nejsou běžné.
Výpověď podalo přes tři a půl tisíce českých lékařů, v nemocnicích jich pracuje kolem dvanácti tisíc. Do zahraničí přesto
zmizí jen někteří. Ne každý umí cizí řeč tak dobře, aby si byl jistý, že neudělá chybu v hovoru s pacientem. Další drží
v Česku rodiny.
S dobrými nabídkami navíc mohou počítat jen ti, kteří mají po atestaci. Doktorka Oborská tu svoji získala v červnu, i proto
si teď může vybírat. Zájem o ni v tuto chvíli mají dvě kliniky. "Neatestovaný lékař to má horší, musí vzít to, co je," říká.
Do Anglie se stěhuje sama, zkušenosti má - v sedmnácti odešla do ciziny jako au-pair. Jestli se vrátí, bude záležet i na
tom, jak se v Česku mezitím změní podmínky pro doktory: "Když se zlepší, nebude rozhodování tak obtížné."
Verbuje Čechy do Německa
Marie Brill odešla před sedmadvaceti lety. Do Německa ji vyhnaly politické poměry. Odjížděla s manželem a dvěma
malými dětmi, a když si tu dobu dnes vybaví, tak velmi pozitivně: "Začátek nebyl těžký. Když člověk chce, najde přátele
na celém světě."
Teď je doktorka Brill na opačné straně - šéfuje psychiatrické klinice v západoněmeckém městečku Bedburg-Hau a shání
v Česku lékaře. Nabízí vyšší platy. A také odmítá, že by si čeští lékaři idealizovali podmínky za hranicemi. "Práce lékaře
je všude stejně náročná. V Německu ale v každém případě lépe placená. Lékaři si tady v minulých letech stávkami
vybojovali lepší pracovní podmínky a znatelně vyšší platy," říká Brill.
I náklady jsou samozřejmě vyšší než v Česku, ale podle lékařky je možné najít i výhodné bydlení, když zrovna nežijete
třeba v Mnichově. "Pro české lékaře jsou podmínky velmi pozitivní. Absolventi Karlovy univerzity jsou v zahraničí vysoce
ceněni," dodává Brill.
Podepsala, ale odejít nechce
Všichni lékaři nemají v úmyslu odejít, mnozí si ani jinou práci neshánějí, přestože dali výpověď. Pediatrička Petra
Krásničanová svůj podpis na výpovědi považuje za způsob protestu.
Pořád doufá, že celá akce dopadne tak, že doktoři budou moci zůstat na svých místech. Jinými slovy: stát vyslyší jejich
požadavky a hromadný odchod nebude třeba. "Mám svoji práci ráda, nechci jít jinam," říká mladá lékařka, která pracuje
v pražské Fakultní nemocnici Bulovka.
"Počet výpovědí totiž nekopíruje počet těch, kteří odejdou za hranice. Je to počet lidí, kteří jsou ochotni riskovat svoji
práci za to, že se tady něco změní - a proto nepřijdou v březnu do práce." A dodává, že když se nic nezmění, výpověď
nestáhne. Vadí jí, když slyší, že jsou lékaři vyděrači a měli by "táhnout" - nejlépe pryč z Česka.
A zlobí se, když se platy lékařů průměrují na 50 tisíc korun včetně odměn. "Tolik nemají ani někteří primáři. Můj plat je
šestnáct tisíc čistého bez služeb, se službami je to jedenadvacet tisíc, to není ani průměrný plat v Česku," upozorňuje
mladá lékařka, které zbývá rok do atestace.
Veřejnost sice vnímá protesty, ale bere je s rezervou. Šedesát procent lidí nevěří tomu, že lékaři nenastoupí v březnu do
práce. Nevěří tomu ani ministr zdravotnictví Leoš Heger, kterého protesty lékařů rozčilují. Domnívá se, že z nemocnic
skutečně odejde pár stovek doktorů a situaci se podaří zvládnout v prázdninovém režimu.
MfD, Jana Syslová
FAKTA Děkujeme, odcházíme
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* Podle posledních údajů podepsalo výpověď v rámci odborářské akce Děkujeme, odcházíme 3 576 lékařů z celkových
přibližně 12 tisíc - nejčastěji chirurgové, internisté a anesteziologové.
* Odejít by mohli po vypršení dvouměsíční výpovědní lhůty, tedy na konci února.
* Lékaři žádají především vyšší platy. Nyní berou 100 až 250 korun hrubého na hodinu, usilují o zvýšení na 250 až
400 korun. Vadí jim také přetěžování. Podle odborářů je běžná pracovní doba zhruba 180 hodin za měsíc, ale doktor
pracuje i 300 hodin.
* Lékaři si stěžují také na zmatky v systému vzdělávání.


